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Co o kurzech říkají církevní vedoucí

„Alfa nabízí jedinečnou kombinaci křesťanské věrouky a křesťanského 
životního stylu. Není jen předáváním toho, čemu křesťané věří; vyjadřuje 
učení způsobem, který je součástí poselství. Skrze přátelství a pohostin-
nost ukazuje, jak vyučování vede ke způsobu života. Proto ji doporučuji 
všem společenstvím křesťanů jako velice dobrý nástroj evangelizace.“

Rowan Williams
arcibiskup v Canterbury

„Myslím, že Alfa je nádherná. Z celého srdce ji doporučuji.“
George Carey

bývalý arcibiskup v Canterbury 

„Kurzy Alfa... představují cestu ke křesťanské víře, která je přístupná širo-
kému okruhu lidí. Vřele doporučuji.“

David Hope
arcibiskup v Yorku

„Kurzy Alfa se rozšířily do celého světa... Přinášejí nový život do víry těch, 
kteří se z nějakého důvodu ztratili z církve poté, co do ní byli jako děti 
pokřtěni. Také věřícím přinesla radost. Z Velké Británie přicházejí zprávy, 
že Alfa má úžasné výsledky ve vězeních a dalších institucích. Myslíme, že 
Alfa je nový misijní nástroj, který může použít kdokoliv kdekoliv... Vyslo-
vujeme Boží požehnání kurzům Alfa v římskokatolické církvi.“

Peter Sei-ichi Shirayanagi
emeritní arcibiskup v Tokiu

„Zprávy o Alfě se rychle šíří a mnohá společenství – včetně mého vlast-
ního – se touží dozvědět více o jejím obsahu, metodách a o tom, zda by 
mohla přinést oživení života a misie v našich farnostech.“

kardinál Thomas Williams
arcibiskup ve Wellingtonu

„Kurzy Alfa daly mnohým lidem živou víru v Ježíše Krista, jiní skrze tyto 
kurzy svou víru prohloubili a nalezli místo, kam patří. V posledních letech 
jsem doporučoval Alfu jako jedno z nejpovzbudivějších dobrodružství 
při zvěstování evangelia a jako základ křesťanské výchovy. Alfa pokládá 
základy křesťanského poznání a učednictví.“

John Neill
arcibiskup v Dublinu
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„Přínos kurzů Alfa spatřuji v tom, že pomáhají lidem najít a upevnit svou 
víru. Vřele je doporučuji.“

zesnulý Brian Davis
bývalý arcibiskup na Novém Zélandu

„Kurzy Alfa se používají v mnoha zemích na celém světě. Prokázaly svou 
vynikající efektivitu při zvěstování evangelia. Dávají nám praktickou pří-
ležitost pro sdílení naší víry s druhými: s těmi, kdo o Kristu nikdy nesly-
šeli, s těmi, kdo od víry odpadli, i s těmi, kdo chtějí získat hlubší osobní 
vztah s Kristem a jeho církví.“

Most Revd. Adam Exner
arcibiskup ve Vancouveru

„Alfa je v Sydney velice dobře zavedená (a vlastně v celé Austrálii). 
Ti, kteří se jí zúčastnili, často zakusili proměnu svého života.“

The Most Revd. R. H. Goodhew
arcibiskup v Sydney

„Alfě rozumím takto: jde v ní o to, aby se lidé dozvěděli o Ježíši a aby 
poznali jej i moc jeho vzkříšení.“

Walter P. K. Makhulu
arcibiskup pro oblast střední Afriky

„Bůh si dnes kurzy Alfa používá k tomu, aby přivedl tisíce lidí k sobě 
samotnému. Raduji se z toho, že se Alfa šíří jako divoký oheň a znovu 
v srdcích mnohých křesťanů zapaluje horlivost pro ztracené. Modlím se, 
aby naše společenství neminula tento dar od Boha naší generaci. Rád bych 
církve povzbudil, aby objevily vzrušující efektivitu Alfy. Nový život – ve 
více než jediném smyslu – začíná na Alfě!“

Moses Tay
arcibiskup pro oblast jihovýchodní Asie

„Ve svých modlitbách jsem velice vděčný za dílo Alfy v minulosti i součas-
nosti. Jsem ohromen jejím úspěchem ve vězeních. Děkuji Bohu zejména 
za očividné oživení práce mezi studenty.“

Richard Chartres
biskup v Londýně

„Kurzy Alfa jsou využívány ve stále větším počtu farností. Osobně jsem 
mohl vidět, jak dramatickým a vzrušujícím způsobem tyto kurzy přinášejí 
ovoce. Přivádějí lidi k živé, aktivní víře. Proto je vřele doporučuji.“

Simon Barrington-Ward
bývalý biskup v Coventry
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„Alfa v minulých letech zaujala pozornost širokého spektra křesťanů. Pro 
některé byla prvním setkáním s Kristem a s křesťanskou vírou; pro jiné to 
byla příležitost znovuobjevit svou křesťanskou víru po určité době odci-
zení nebo lhostejnosti. Existuje důležité vyučování o Kristu a jeho církvi, 
které v programu Alfy není zahrnuto a které by si římskokatolická tradice 
přála přidat. Nicméně bych rád Alfu doporučil, protože pokládá základy 
plné života, na kterých mohou stavět další.“

Christopher Budd
biskup v Plymouthu

„Žijeme v době, kdy většina populace ví o křesťanské víře a o křesťan-
ských hodnotách málo nebo vůbec nic. Velký potenciál kurzů Alfa spočívá 
v tom, že umožňují upřímně hledajícím strávit čas prozkoumáním toho, 
čemu křesťané věří a jaké hodnoty vyznávají – a přitom budovat vztahy se 
členy sborů. Bůh si tyto kurzy používá a přivádí mnohé lidi k víře v Krista, 
k poznání moci Ducha svatého a k aktivnímu členství v církvi. Vřele je 
doporučuji.“

Graham Cray
biskup v Maidstone

„Alfa dovoluje pochybujícím pochybovat a hledajícím nalézat pravdu. 
Nabízí příjemnou a povzbudivou atmosféru, ve které je možné zabývat se 
největšími otázkami života.“

Graham Dow
biskup v Carlisle

„Kurzy Alfa velmi rychle prokázaly svou schopnost stát se důležitou sou-
částí služby církve. Platí to zejména v dnešní době, kdy má mnoho lidí – 
dokonce i věřících – spoustu pochybností a nejistoty.“

Z. W. Gill
biskup pro oblasti Kimberley a Bloemfontein v Jižní Africe

„...kurz původně budoval víru pokřtěných lidí, později šel dál až k nepo-
křtěným lidem. Jestliže i nám Alfa přinese to, co vykonala na jiných mís-
tech, budeme bohatě požehnáni.“

Richard F. Grein
biskup v New Yorku

„Přestože chceme zvěstovat evangelium, zdá se, že jsme přiměřený způ-
sob ještě nenalezli. Jsem přesvědčen, že kurzy Alfa představují tu nejlepší 
metodu, jaká byla dosud vynalezena. Myslím, že Alfa je tak úspěšná, protože 
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odpovídá na otázky, které si dnes lidé kladou. Není to konfrontační kurz, 
Alfa je přívětivá k hostům, používá jazyk všedního dne. Je přesvědčivá, 
a přitom na nikoho netlačí. A co je hlavní: umožňuje poznat Pána Ježíše.“

Ambrose Griffi ths, OSB
biskup diecézí v Hexhamu a Newcastlu

„Moji anglikánští přátelé v Anglii jsou velmi nadšení z konference Alfy. 
V době, kdy mnozí lidé hledají duchovní formování v rámci sborového 
života, konference Alfy má potenciál tato očekávání naplnit.“

Ronald H. Haines
biskup ve Washingtonu

„Kurzy Alfa proměňují život církve po celé Británii, staly se mimořádně úspěš-
nými pro svou schopnost vzbudit zájem... a pak skutečnou víru v těch, kteří 
dříve žádný zájem neměli a  s církví nepřišli do styku. Mám velkou radost, že 
se kurzy začaly šířit také v amerických a kanadských společenstvích. Měl by 
se s nimi seznámit každý, kdo chce přivádět ostatní ke Kristu.“

John W. Howe
biskup pro oblast střední Floridy

 „Kurzy Alfa pravidelně doporučuji v našich farnostech, neboť tam, kde 
byly použity, přinesly trvalý růst a obnovení.“

Michael Turnbull
biskup v Durhamu

„Výborné vyučování, úzké společenství s věřícími, živá zkušenost s Božím 
tajemstvím. Jsem velmi vděčný za kurzy Alfa.“

Richard Chartres
biskup v Londýně

„Raduji se a děkuji našemu Pánu za to, jak úžasným způsobem kurzy Alfa 
používá ve Spojených státech a po celém světě. Pozvat na Alfu přátele, pří-
buzné nebo kolegy z práce, je vynikající způsob, jak lásku a milost našeho 
Pána Ježíše Krista sdílet v prostředí, kde se lidé necítí ohroženi.“

Paul Cedar
ředitel Mission America

„Věřím, že Alfa se může stát podobně významným Božím nástrojem spasení 
lidí v dnešní generaci, jako bylo v minulé generaci dílo Billyho Grahama.“

Howard Marshall
profesor exegeze Nového zákona na Univerzitě v Aberdeenu
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„Kurzy Alfa jsou hodnotným příspěvkem našemu závazku zvěstovat evan-
gelium v přicházejícím novém miléniu.“

Rt. Revd. David Konstant
biskup v Leedsu

„Kurzy Alfa pomáhají měnit tvář církve ve Spojeném království. Po 
celé zemi se sbory zapojují do tohoto nového, svěžího způsobu zvěs-
tování evangelia a výchovy nově obrácených. Po období skromných 
začátků začínají mít kurzy Alfa stále významnější vliv. Sbory ze všech 
denominací dostávají příležitost k využití tohoto modelu při naplňování 
Ježíšova příkazu ,čiňte mi učedníky ze všech národů‘. Kurzy Alfa vřele 
 doporučuji.“

Clive Calver
prezident World Relief

„Kurzy Alfa se v současné době staly jedním z nejspolehlivějších způsobů, 
jak přivést do sborů nové lidi a povzbudit víru stávajících křesťanů. Kurzy 
Alfa vřele doporučuji všem církevním vedoucím a sborům, které hledají 
cestu k rozšíření nebo prohloubení své služby. Přestože vznikly v Lon-
dýně, v Anglii, mohou být snadno přizpůsobeny a využívány kdekoli na 
celé západní polokouli. Mají nesmírný potenciál.“

Alister McGrath
Wycliffe Hall, Oxford and Regent College, Vancouver

„Jádro dobré zprávy tvoří jak zvěstování evangelia, tak učednictví. Kurzy 
Alfa jsou vytvořeny tak, aby efektivně naplňovaly obě tyto činnosti. Úspěšně 
jsme program využili v našem sboru a jsem rád, že jej mohu doporučit.“

Gordon D. Fee
profesor Nového zákona a děkan 

fakulty na Regent College ve Vancouveru

„Poprvé jsem se setkal s programem zahrnujícím všechny principy, které 
mnozí z nás vysvětlovali při svém vyučování o zvěstování evangelia. Mám 
radost z toho, že kurzy Alfa přicházejí do Severní Ameriky. Ve Velké Bri-
tánii získaly nesmírný vliv, přijímají je denominace s velmi rozdílnými 
tradicemi; jejich ovoce bylo a je podrobně zkoumáno. S postupující seku-
larizací naší společnosti bude objevování pravdy v rámci kurzů Alfa stále 
důležitější.“

Eddie Gibbs
Profesor světové misie na Fuller Institute of Theology
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„Kurzy Alfa jsou nejefektivnějšími a nejsnáze přenosnými úvodními kurzy 
do křesťanství, jaké znám.“

Steve Chalke
Oasis Trust

„V Anglii si Bůh kurzy Alfa výrazným způsobem použil k zasažení hleda-
jících lidí, kteří se skrze ně stávají křesťany. V neustále se sekularizující 
Severní Americe se můžeme od vedoucích těchto kurzů učit principům, 
které jim umožnily zasáhnout biblicky nevzdělanou generaci. Informace, 
které tito vedoucí prezentují na konferencích, vřele doporučuji.“

Leighton Ford
Leighton Ford Ministries

„Setkala jsem se s mnoha lidmi z různých prostředí, kteří se absolvováním 
těchto kurzů hluboce proměnili.“

Jackie Pullingerová
Hongkong

„Snad nic pro mě není zřetelnější než Boží požehnání HTB (sbor Holly 
Trinity Brompton v Londýně – pozn. překl.) a kurzů Alfa. Napadá mě, že 
Bůh možná chtěl dát kurzům Alfa svou pečeť,... že učiní HTB jakýmsi 
vrcholem fontány požehnání svatého Ducha – požehnání pro množství 
dalších sborů. Pokud je tomu tak, jaké větší potvrzení ještě může člověk 
chtít! V každém případě chválím Boha za požehnání, které na kurzech Alfa 
spočívá.“

dr. R. T. Kendall
Westminster Chapel, Velká Británie

„Ukazuje se, že kurzy Alfa jsou neuvěřitelně úspěšným způsobem, jak sou-
časnou generaci zasáhnout zvěstí evangelia. Velká Británie je jimi výrazně 
ovlivněna a z celého srdce povzbuzuji křesťany v USA, aby kurzům Alfa 
otevřeli dveře dokořán.“

Terry Virgo
New Frontiers International

„Kurzy Alfa jsou ideální pro všechny, kdo nejsou členy církve, nebo pro 
lidi, které tradiční křesťanství málo oslovuje. Bez váhání je doporučuji 
farnostem a každému, kdo chce jasně a efektivně prezentovat poselství 
evangelia.“

Charles Whitehead
International Catholic Charismatic Services
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„Kurzy Alfa prokázaly, že jsou účinným nástrojem, jak se více dozvědět 
o víře a prohloubit svou oddanost Ježíši jako Pánu. Vřele doporučuji.“

Nigel McCulloch
biskup ve Wakefi eldu, vedoucí Desetiletí evangelizace

„Jedním z nejpovzbudivějších objevů v oblasti zvěstování evangelia ve 
Velké Británii byl v posledních několika letech rozmach zřetelně efektiv-
ního přístupu založeného na skupinkách Alfa. Je kombinací jasné formy 
a účelnosti s velkou fl exibilitou použití. Byli jsme svědky jejich využití 
v řadě různých sborů v naší diecézi. Jsem rád, že je mohu doporučit.“

Gavin Reid
biskup v Maidstone

„Kurzy Alfa překračují denominační bariéry a osvědčily se jako velmi 
efektivní způsob zvěstování evangelia. Jsem rád, že jsou využívány také 
v baptistických sborech.“

Stephen Gaukroger
bývalý předseda Svazu baptistů ve Velké Británii

„Kurzy Alfa jsou výborně sestaveným materiálem. Pokud jsou využívány 
systematicky a s modlitbou, mohou mít revoluční účinek... Uvolněně, bez 
vytváření nátlaku, ale přitom jasným způsobem předkládaná témata na 
kazetách nemohou nemít vliv na rozhodnutí jak věřícího, tak hledajícího 
člověka. Stojím za kurzy Alfa a stejně tak celá African Enterprise. Budeme 
je využívat a doufáme, že vy také.“

Michael Cassidy
African Enterprise

„Každý živý sbor potřebuje oddělení, ve kterém se budou rodit nové 
duchovní děti a kde budou vychováváni novorozenci! Potřebuje prostředí, 
ve kterém se budou rodit noví křesťané a „staří“ křesťané budou obnovo-
váni. Kurzy Alfa dokázaly, že jsou úžasným nástrojem vytvořeným pro 
tento účel a že mohou být upraveny pro použití v nesmírně široké plejádě 
kultur. Ve Velké Británii jsou v současné době jedním z nejefektivnějších 
způsobů zvěstování evangelia. Přitom mohou být pořádány v jakémkoli 
místním sboru, který k tomu má správnou průpravu a motivaci.“

Michael Green a Michael Marshall
poradci pro evangelizaci arcibiskupů v Canterbury a v Yorku

„Kurzy Alfa jsou jedním z nejvýznamnějších objevů v oblasti zvěstování 
evangelia v posledních letech a také jedním z nejlepších zdrojů, které se 
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církvi v Desetiletí evangelizace nabízejí. Kurzy Alfa jsou vyzkoušeným, 
pečlivě prověřeným, dobře zmapovaným a výborně předkládaným způso-
bem, jak zvěstovat evangelium v současném kulturním prostředí. Již tisíce 
lidí oslovilo jejich prostřednictvím jádro křesťanské zvěsti.“

Canon Robert Warren
koordinátor pro evangelizaci na národní úrovni

„Kurzy Alfa s úspěchem používáme v  naší síti sborů Pioneer. Díky nim 
smíme vidět, jak lidé nacházejí odpuštění a přízeň v Božích očích. Přitom 
jsou kurzy Alfa zábavné – lidé se jich nemusejí obávat; přesně takový je 
i sám náš Pán!“

Gerald Coates
vedoucí sítě sborů Pioneer

„Kurzy Alfa jsou určeny nově obráceným a těm, kdo mají otázky týkající 
se křesťanské víry. Je zřejmé, že Bůh těmto kurzům žehná; v tomto dese-
tiletí patří mezi nejúspěšnější. V našem společenství jsme mohli vidět, jak 
fungují, a proto je doporučuji bez jakýchkoli výhrad.“

Roger Forster
Ichtus Christian Fellowship

„Alfa – to není jen první písmeno řecké abecedy, ale také první volba pro 
ty, kdo chtějí získat osvětlující pohled na křesťanství. Ideální následný 
kurz pro nově obrácené.“

J. John
britský evangelista

„Kurzy Alfa... jsou založeny na místním sboru, dívají se na zvěstování 
evangelia jako na proces, který se dotýká celého člověka, a mají mnoho co 
říct o moci a práci Ducha svatého při úsilí církve ve zvěstování evangelia 
bližním. Jsem rád, že je mohu doporučit, a věřím, že stále více jednotlivců 
a sborů bude zjišťovat, jakým efektivním nástrojem evangelizace kurzy 
Alfa jsou.“

Donald English
hlavní tajemník Metodistické domácí misie

„Kurzy Alfa jsou službou, která v moci Ducha získává nové křesťany 
a vede je k učednictví. Tato služba již změnila životy tisíců lidí. Věřím, že 
se vize kurzů Alfa bude dále rozšiřovat a  stanou se požehnáním v nadná-
rodním měřítku.“

Loren Cunningham
Mládež s misií (YWAM)
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„Kurzy Alfa na mě udělaly velký dojem. Jsem ohromen průlomem ve 
zvěstování evangelia, jakého s jejich použitím dosahujete.“

Moss Ntlah
Concerned Evangelicals, Jižní Afrika

„V naší diecézi jsou kurzy Alfa používány v širokém měřítku a ukazují se 
jako efektivní způsob zvěstování evangelia – jak ve městě, tak na periferi-
ích. Nabízený přátelský styl proměňuje mnohá společenství a jejich přístup 
ke zvěstování evangelia.“

Michael Dickens Whinney
zástupce biskupa v Birminghamu

„V současné době se nám v Americe naskýtá výjimečná duchovní příle-
žitost. Mnoho sborů a křesťanů však tuto příležitost promarňuje. Program 
Alfy nabízí efektivní způsob, jak hozenou rukavici zvednout.“

Os Guiness
The Trinity Forum

„Kurzy Alfa nejen přivádějí mnoho nových lidí k víře v Ježíše Krista, ale 
rovněž obnovují životy členů církve, kteří jejich prostřednictvím objevují 
neomezené zdroje Ducha svatého. Kurzy Alfa jsou veskrze praktické, 
věnují se mnoha klíčovým otázkám, se kterými se všichni setkáváme. 
Pokládám je za jeden z nejvýznamnějších způsobů, kterým Bůh dnes do 
církve vnáší dynamiku a novou vizi.“

John Perry
biskup v Southamptonu

„Srdečně doporučuji kurzy Alfa každému, kdo chce objevit, jak může být 
křesťanská víra v moderním světě vzrušující a jak může proměňovat lidské 
životy. Kurzy stojí pevně na Bibli, jsou srozumitelné a praktické. Mají 
výrazný vliv na životy lidí a slouží k posílení každého sboru, ve kterém 
jsou pořádány.“

Wayne Grudem
profesor biblické a systematické teologie 

na Trinity International University v Deerfi eldu v Illinois (USA)

„Vítám uvedení kurzů Alfa do sborů ve Spojených státech. Spojují v sobě 
zdravé učení, osobní zkušenost se společenstvím křesťanů a výzvu k rozhod-
nutí pro život víry. Stávají se zde vítanou součástí procesu obnovy církve.“

Peter James Lee
biskup ve Virginii
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„Nicky Gumbel je muž, který miluje Krista, zabývá se Biblí a má skutečný 
zájem o věci, které měl na srdci Kristus...: o ztracené lidi kolem nás.“

Paul Stanley
viceprezident Navigátorů (The Navigators)

„Kurzy Alfa jsou průkopnickým způsobem zvěstování evangelia, ve 
kterém jsou lidé současně vystaveni pravdám evangelia i moci Ducha. 
Konečně máme k dispozici takový prostředek zvěstování evangelia, který 
tyto dvě složky nerozděluje.“

Mark Stibbe
přednášející Nového zákona na Sheffi eld University

„Velké přikázání činit učedníky ze všech národů pro nás stále platí. Kurzy 
Alfa nám nabízejí způsob zvěstování evangelia vhodný pro současnou 
dobu, prostý církevnických manýrů. Právem zasluhují pozornost, která je 
jim věnována.“

Joel Edwards
ředitel Oddělení rozvoje Britské evangelikální aliance

„Naším úkolem je zvěstovat evangelium takové, jaké je, lidem všude tam, 
kde se nacházejí. Kurzy Alfa jsou tvůrčím a moderním způsobem, jak jej 
naplňovat. Velmi se mi líbí a jsem přesvědčen, že je to Boží nápad!“

Lyndon Bowring
výkonný předseda CARE

„Kurzy Alfa, tak jak je sestavil Nicky Gumbel s vedoucími HTB, aplikují 
ty nejlepší principy pro efektivní zvěstování evangelia – a to je důvod, proč 
nesou takové ovoce.“

Lynn Green
ředitel YWAM pro Evropu, Blízký východ a Afriku

„Kurzy Alfa jsou jedním z nejúžasnějších způsobů zvěstování evangelia, 
které má církev v tomto desetiletí k dispozici. Nepřehlédněte je!“

Rob Parsons
výkonný ředitel Care for the Family

„Jsem si naprosto jist, že kurzy Alfa jsou klíčovým prostředkem ke zvěs-
tování evangelia v naší zemi: jsou založeny na Bibli, přizpůsobitelné 
různým kulturám a denominacím – a nade všechnu pochybnost napl-
ňují dvě největší touhy, které ve Velké Británii vnímáme: vyučování 
základů evangelia a hlubší duchovnost. Jsou úžasně fl exibilní, používají 
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se v římskokatolických i anglokatolických farnostech, stejně jako ve sbo-
rech letničních či baptistických. Flexibilní jsou také v možnosti využití pro 
různě velké skupiny lidí. Kurzy Alfa jsou dnes v této zemi rozhodujícím 
způsobem zvěstování evangelia.“

Martin Cavender
ředitel správy „Springboardu“ iniciativ a arcibiskupů v Canterbury 

a Yorku pro Desetiletí evangelizace

„Kurzy Alfa spojují mnoho aspektů toho, co v současnosti Bůh dělá; jsou 
nástrojem pro naši dobu.“

Ken Gott
Sunderland Christian Centre (Assemblies of God)

„Jedním z nejefektivnějších nástrojů zvěstování evangelia v rámci Kris-
tova těla ve Velké Británii jsou kurzy Alfa. Tyto nedávno vzniklé efektivní 
kurzy se šíří nebývalým způsobem: jsou využívány ve stovkách sborů 
a farností, jejich ovocem jsou tisíce nově obrácených, kteří jsou zapojováni 
do místních sborů. Nadšení se šíří opravdu velmi rychle. Z celého srdce 
doporučuji výborné vedení Nickyho Gumbela. Skrze něj a  kurzy Alfa Bůh 
dnešní církvi mocně požehnal.“

Mike Bickle
Metro Vineyard Fellowship, Kansas City

„Vzhledem k duchovní situaci českého národa mohu doporučit kurzy Alfa 
jako jednu z mnoha vhodných evangelizačních metod, které se i v našich 
sborech osvědčily jako způsob, jak přivádět nevěřící ke Kristu.

V minulosti jsme mnohokrát opomíjeli potřebu dostatečně vyučovat 
nově obrácené a tím je zakotvit v Kristu. Kurzy Alfa jsou možností, jak 
se toho vyvarovat.“

Rudolf Bubik
emeritní biskup Apoštolské církve (výrok z roku 2001)

„Kurzy Alfa představují zdařilý pokus o katechezi, kterou potřebují 
nejen noví křesťané, ale také ti, jejichž křesťanství lety zrezivělo. Kurzy 
se svou uceleností staly pomocí pro mnohé sbory různých denominací, 
které hledaly inspirující vyučovací systém, který není bez evangelizačního 
dopadu.

V některých zemích kurzy Alfa představují nástroj obnovy jednotlivců, 
skupin i sborů, který Pán Bůh používá ve svém díle.“

Pavel Černý
kazatel Církve bratrské (výrok z roku 2001)
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„Proč jsou kurzy Alfa tak úspěšné, a to dokonce v různých kuturách? 
Mnohokrát jsem o tom přemýšlel. Nad požehnáním kurzů Alfa vždycky 
znova žasnu.

Konec konců není důležité, proč jsou úspěšné, ale že jsou úspěšné. Po 
celém světě skrze tyto kurzy přecházejí lidé ze smrti do života, a to je to, 
na čem záleží.“

Dan Drápal 
čestný senior Křesťanských společenství (výrok z roku 2001)

„Kurzy Alfa poskytují základní informace pro růst k dospělému křesťanství 
v dnešním světě a pomáhají, aby z učedníků zráli duchovní rádci a otcové. 
Doplňují tak klasické katechismy o katechezi hlav a srdcí až k bodu roz-
hodnutí – jak následovat Ježíše Krista dnes v roli jeho svědků.“

Miroslav Heryán 
farář ČCE a zakladatel ČEA (výrok z roku 2001)

„Kurzy Alfa jsou velmi přirozenou pomůckou při zvěstování evangelia. 
Forma, jaká je v těchto kurzech zvolena, je nenásilná. Obrovské rozšíření 
Alfy po světě jen potvrzuje, že odlišnost kultur není bariérou. Občas se 
setkávám s nedůvěrou českých bratří a sester k něčemu, co přichází ze 
Západu. Pravda je, že se Alfy není třeba obávat. V našem sboru jsme tento 
způsob evangelizace použili několikrát a akce byla často daleko efektiv-
njší než větší evangelizační shromáždění. Kurzy Alfa nechávají u člověka, 
který poznává Boží lásku, dostatečnou svobodu rozhodování a současně 
ho velmi přirozeně uvádějí do společenství křesťanů.“

Přemysl Kramerius
kapitán Armády spásy (výrok z roku 2001)

„Jsme svědky toho, jak se stále víc ztrácí doposud běžný a osvědčený 
způsob předávání evangelia z rodičů na děti. S ním počítal a na něj 
navazoval zavedený způsob evangelizace a pastorace v církvi, ten však 
proto stále nejméně funguje. Jsme postaveni před naléhavou nutnost hle-
dat nové, účinné způsoby evangelizace. Nabídka kurzů Alfa jako jed-
noho z rozšířených a osvědčených způsobů přichází tedy včas a neměli 
bychom si ji nechat ujít.“

Mons. František Radkovský
biskup plzeňský (výrok z roku 2001)

„Křesťané, kteří mají upřímný zájem pro získávání druhých pro Pána 
Ježíše, vítají nejrůznější inspirace, jak tento záměr uskutečňovat. Kurzy 
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Alfa poskytují pro to jedinečný model, který se postupně osvědčuje i v naší 
vlasti, a já se z toho upřímně těším.“

Miloš Šolc 
kazatel Bratrské jednoty baptistů (výrok z roku 2001)

„Kurzy Alfa se mi velmi líbí. Vyhovují lidem a jsou dobrým nástrojem. 
Poskytují dostatek svobody a přitom obsahují výzvu k obrácení. Do celého 
sboru nám Alfa přináší radost a nadšení. Obměňujeme týmy, aby se do 
kurzů zapojilo co nejvíce lidí. Jsem z nich opravdu nadšený.“

Jiří Zdráhal
pastor ICF Praha (popisuje svou zkušenost pastora z Brna)

„Kurzy Alfa jsou pro mě dalším příkladem přetrvávající potřeby každé 
generace vyjádřit víru způsobem, který se dotýká aktuálních otázek. 
Nejsem překvapen, když se dozvídám, jak je tato metoda přijímána a pou-
žívána ve stovkách sborů po celém světě, ani tím, kolik lidí se jejím pro-
střednictvím rozhoduje pro Ježíše. Ať Ježíš jedná stále mocněji!“

John Wimber
Vinice (Association of Vineyard Churches)

„Jsem Bohu vděčný za způsob, jakým kurzy Alfa obracejí zaměření 
sborů směrem ke zvěstování evangelia. Sbory, které Alfu používají, mají 
nové nadšení pro evangelizaci a přivádějí lidi k Ježíši Kristu. Kurzy Alfa 
jsou dnes prvořadým nástrojem k tomu, aby misie byla součástí života 
křesťanů.“

Luis Palau
evangelista 

„Kurzy Alfa jsou nejelegantnějším způsobem vyučování základů křesťan-
ství. Tento nástroj zvěstování evangelia a výchovy nově obrácených velice 
doporučuji.“

J. I. Packer
profesor teologie na Regent College ve Vancouveru

„Tleskáme vizi a dílu Alfy.“
Bill Hybels

hlavní pastor Willow Creek Community Church
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Předmluva k českému vydání

Pravděpodobně jste sáhli po této knize, protože se chcete dovědět 
víc o kurzech Alfa. Možná Vám ji doporučil někdo, kdo s kurzy 
už nějakou zkušenost má. Možná je ale za tím ještě něco hlubšího 
a významnějšího, a sice práce Ducha svatého, který vám dává 
touhu být svědkem pro Ježíše Krista a naplňovat tak velké poslání, 
ke kterému jsme povoláni jako jednotlivci i jako církev.

Mnoho významných vedoucích snad ze všech křesťanských 
církví dnes jednoznačně kurzy Alfa chápe jako Boží dar pro cír-
kev v naší postmoderní době. I v naší zemi jsou kurzy velkou 
pomocí v šíření evangelia. Kurz, který začal v anglikánském 
sboru HTB v Londýně, se od roku 1992 stačil rozšířit do více než 
160 zemí celého světa a přádá se v nejrůznějších kulturách. Jeho 
tvůrci si za cíl pro příštích deset let položili prostřednictvím Alfy 
oslovit 100 milionů lidí nezasažených evangeliem.

V předmluvě k prvnímu vydání této knihy napsal před deseti 
lety Tomáš Dittrich: „Těším se, že Alfa u nás zakoření a dá mnoha 
lidem poznat Spasitele. Těším se, že Alfa pomůže naším spole-
čenstvím, aby se víc zaměřila na získávání lidí pro Krista než 
na řešení svých vlastních problémů.“ Když se podíváme zpět, 
můžeme s radostí  říci, že se jeho přání v mnoha společenstvích 
už naplnilo. Po deseti letech u nás kurzy Alfa zdomácněly ve 
všech hlavních denominacích, a vliv evangelia skrze ně v naší 
zemi stále sílí. Evangelizace národa a proměna společnosti je 
vizí těchto kurzů a věřím, že i touhou stále většího počtu věřících 
v české církvi.
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Pro mne osobně je každý večer kurzu Alfa obrovským povzbu-
zením. Věnovat se pravidelně lidem, kteří hledají Krista, a vidět, 
jak je evangelium proměňuje, mě nepopsatelně naplňuje a občer-
stvuje. Pocit, který po každém takovém večeru prožívám, bych přál 
každému Božímu služebníku. Tato pravidelná evangelizace pak již 
přes deset let obrovskou pomocí i pro naše společenství. Stovky lidí 
slyšely evangelium a desítky poznaly Krista. Největší silou kurzu 
Alfa ale je, že jeho pomocí můžeme k aktivní účasti na evangelizaci 
a misii dlouhodobě motivovat celé společenství.

Kurzy Alfa jsou více než jen novým evangelizačním programem, 
který máme vyzkoušet a pak konstatovat, že buď funguje, nebo nefun-
guje. Jde o životní styl misie, který buď žijeme, nebo ne, nehledě na 
to, jestli kurzy pořádáme, nebo ne. Budeme-li jako společenství jed-
nou týdně pořádat setkání otevřené pro hledající, a bude-li je velká 
část sboru v čele s jeho vedením aktivně podporovat modlitbou, 
dáváním, osobní službou v týmu pořadatelů a zvaním nových hostů, 
pak to v našem okolí dříve či později musí způsobit pozitivní změnu. 
Odměnou této náročné služby pak budou obrácení a proměnění lidé, 
kteří se přirozeně začlení do života našeho společenství.

Věřím, že jste po této knize sáhli, protože Vaše srdce stejně jako 
to Boží bije pro záchranu ztracených v našem národě, a myslím si, 
že nebudete zklamaní. Tedy pokud nehledáte jednoduchý návod jak 
nedělat nic a přitom růst. Pokud ale hledáte Boží strategii jak získat 
evangeliem nezasažené lidi a přivést je do Božího království, a roz-
hodnete se na tom tvrdě pracovat, pak jsou kurzy Alfa správnou vol-
bou. Chci vás s modlitbou vyzvat k odvaze. Nevzdávejte se a vytrvejte 
při práci na naplňování velkého poslání. Výsledky se dostaví.

Toto nové doplněné vydání knihy vychází v rámci příprav 
k iniciativě „Zveme Česko na večeři“, v rámci které bude kurz 
Alfa na podzim roku 2013 po celé zemi pořádat přes 200 spole-
čenství a farností. Tisíce lidí uslyší dobrou zprávu o Boží lásce 
a mnozí lidé poznají Krista a připojí se k církvi. I vy se můžete 
přidat a podílet se tak spolu s námi na šíření evangelia a proměně 
naší společnosti. 

 Michal Vaněk, 
předseda rady kurzů Alfa v ČR.
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Předmluva

Když se podíváme na stav dnešní církve, uvidíme statistiky vypo-
vídající o klesajícím počtu členů jednotlivých společenství a roz-
padající se budovy. Setkáme se s všeobecně rozšířeným pocitem 
selhání, který dnes často přepadá velkou část těla Ježíše Krista. 
Pro mnohé z nás, kteří jsme zapojeni do služby, je pokušením pod-
lehnout zklamání. Ale se stejnou situací se setkal apoštol Pavel, 
který řekl: „A proto, když nám byla z Božího slitování svěřena tato 
služba, nepoddáváme se skleslosti.“ (2K 4,1)

Problém nespočívá v nezájmu lidí o duchovní věci. Zájem 
o okultismus, prožitky mystického charakteru, spiritismus a o další 
formy alternativního hledání je stejně rozšířený, jako byl vždycky. 
Ale tyto věci všeobecný duchovní hlad nenaplňují. Neuspokojují 
potřebu zaplnit mezeru, kterou může zaplnit jedině Bůh. U nás 
ve farnosti Holy Trinity v londýnském Bromptonu se setkáváme 
s novým zájmem lidí o učení Ježíše Krista a křesťanskou víru. Spolu 
s tím, jak se naše společnost pohybuje směrem k post-křesťanské 
éře, se mnoho lidí, kteří neznají základní křesťanské pravdy, chce 
dozvídat více o Ježíši z Nazareta. Zejména tehdy, když si mohou 
být jisti atmosférou přijetí, bez obav, že by mohli být napadáni 
či odsuzováni nebo že by z nich druzí dělali hlupáky. To je jeden 
z důvodů, který považuji za příčinu úspěchu kurzů Alfa. Jednotlivá 
témata a Kristovo učení jsou probírány ve skupině dalších podobně 
hledajících lidí – v prostředí lásky a vzájemného přijetí.

Nicky Gumbel převzal kurzy Alfa před několika lety a od 
té doby je na základě doslova tisíců reakcí účastníků upravil 
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a vylepšil tak, aby skutečně odpovídaly jak intelektuálním, tak 
citovým potřebám účastníků. Nic nepředkládá jako předem pevně 
dané. Odhaluje základní kameny křesťanství a zpřístupňuje jej 
tak současné generaci. 

Ale rozmach kurzů Alfa není jen výsledkem usilovné práce. 
Od začátku až do konce oživuje kurzy svým dotekem Duch svatý. 
V srdcích účastníků panuje hlad po skutečném Bohu, který může 
uspokojit jedině Duch sám. Lidé, kteří potřebují Boha, odhalují 
Ježíšovu moc odpustit, osvobodit, zmocnit a vyzbrojit a začínají 
žít nový život.

V době, kdy jde tato publikace do tisku (anglické vydání – pozn. 
red.), probíhají v Anglii a na jiných místech na světě stovky kurzů 
Alfa. Počet účastníků se různí – od malých pětičlenných skupinek 
až po velká shromáždění, jako je to, které probíhá v současné době 
u nás v Holy Trinity (s více než 700 účastníky). Jsem si jist tím, že 
se vám tato kniha bude líbit. A stejně tak jsem přesvědčen o tom, že 
z Boží milosti uvidíte lidi, kteří budou přicházet do Království – až 
budete principy obsažené v této knize uvádět do praxe.

Sandy Millar, 
biskup anglikánské církve 

a jeden z autorů kurzů Alfa
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Úvod

Tisíce lidí po celém světě se v současné době účastní kurzů Alfa – 
desetitýdenního praktického úvodu do křesťanské víry, určeného 
zejména pro lidi, kteří nechodí do sborů, a pro nově obrácené křes-
ťany. V květnu 1993 jsme v Holy Trinity Brompton pořádali kon-
ferenci pro církevní vedoucí, kteří chtěli takovéto kurzy uskutečnit 
ve svých sborech. Zúčastnilo se více než tisíc lidí a po celém Spoje-
ném království se rozjely stovky kurzů Alfa. Od té doby jsme orga-
nizovali řadu místních konferencí a byli jsme také žádáni o uspo-
řádání konferencí mezinárodních. Počet probíhajících kurzů Alfa 
denně narůstá. Prozkoumali jsme tisíce sborů, ve kterých kurzy 
Alfa proběhly, a zjistili jsme, že ty sbory, které se zúčastnily konfe-
rence Alfy, mají často mnohem úspěšnější kurzy. Ve světle tohoto 
zjištění velice doporučujeme, aby sbory vyslaly týmy vedoucích na 
jednu z mnoha konferencí, které probíhají po celém světě. Seznam 
konferencí lze získat v  České kanceláři Alfy.

Tato kniha je v prvé řadě určena sborům, ve kterých chtějí kurzy 
Alfa pořádat, ačkoliv mnoho jejich principů zvěstování evangelia 
bude mít využití i mimo ně.

Kurzy Alfa se vyvinuly z něčeho, co bylo původně základním 
úvodem do křesťanství pro nově obrácené. Až později se z nich 
stal program zaměřený zejména na lidi mimo církev. V roce 1977 
byl v Holy Trinity Brompton anglikánským duchovním Charlesem 
Marnhamem zahájen čtyřtýdenní kurz pro nově obrácené. V roce 
1981 kurzy převzal John Irvine; prodloužil je na deset týdnů a při-
dal společný víkend pro vyučování o osobě a působení Ducha 
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svatého. Když v roce 1985 kurzy přebíral Nicky Lee, každého běhu 
se účastnilo přibližně 35 lidí a pod jeho vedením tento počet vzrostl 
na více než 100. Od té doby se tento počet opět zvyšoval až na 
více než 700 účastníků (včetně týmu vedoucích) v každém běhu 
(ročně jsou pořádány tři běhy). Myslím, že již nadešel čas se sdílet 
s některými věcmi, které jsme se v průběhu let naučili.

Jako doplněk teologických principů a praktických podrobností 
o tom, jak kurzy vést, jsou vloženy kapitoly obsahující svědectví 
lidí, jejichž životy Bůh skrze kurzy Alfa proměnil. Každý z nich 
psal svůj příběh vlastním stylem a zaznamenal své zkušenosti, 
dokud je měl ještě čerstvě v paměti. Příběh Nigela Skelseye je 
převzat z dopisu, který napsal několik dní po svém obrácení ke 
Kristu. Ostatní vycházejí z interview s Markem Elson-Dewem 
a byly původně zveřejněny v deníku Focus, ve kterém tento bratr 
pracuje jako redaktor. Ke zveřejnění materiálů v knize mi dal las-
kavý souhlas. 

Většina mých zkušeností s kurzy Alfa pochází z večerních kurzů 
pořádaných v Holy Trinity Brompton; do Přílohy C jsem zařadil 
zkušenosti Deidre Hurstové s vedením dopoledních kurzů Alfa.

Chtěl bych vyjádřit své poděkování Jonovi Soperovi, který 
provedl redakci této knihy a všech ostatních materiálů ke kurzům 
Alfa. Jsem nesmírně vděčný za jeho pečlivost, rychlost a úsilí, 
stejně jako za jeho podnětné připomínky a náměty. Jsem vděčný 
také všem lidem, kteří pročítali rukopisy a poskytli mi hodnotné 
postřehy a kritické připomínky.

Chci poděkovat zejména Jo Glenové, Patricii Hallové, Heleně 
Hirdové, Simonu Levellovi, Kenovi Costovi, Tamsenovi Carterovi, 
Reverendu Alexovi Welbyovi, Judy Cahusacové, Nicole Hinso-
nové, Chrisu Russellovi a Simonovi Downhamovi. Na závěr chci 
vyjádřit velký dík Philippě Pearson Milesové za sepsání kapitoly 
o organizačních záležitostech, přepsání celého rukopisu na stroji 
a neobvyklé spojení rychlosti a nadšení s klidem a trpělivostí při 
organizaci celého projektu. 
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1
Principy

Být evangelistou není moje přirozenost. Nikdy jsem nepovažo-
val za snadné říkat druhým o Ježíši Kristu. Pro někoho je být 
evangelistou naprosto přirozené a považuje to za nejsnazší věc 
na světě. Nedávno jsem slyšel o muži, který využívá každou 
příležitost, aby mluvil s lidmi o Ježíši. Když stojí na zastávce 
autobusu a autobus má zpoždění, využije situaci k rozhovoru 
o druhém Kristově příchodu! Mám také přítele, který je schopen 
mluvit o Kristu, kamkoliv přijde. Ve vlaku se pustí do rozhovoru 
s člověkem sedícím naproti. Jestliže jde po ulici, někoho osloví 
a začne s ním mluvit o Ježíši. Jednou šel s rodinou do restaurace 
na akci „šťastný jedlík“. Zabouchal do stolu a vyžádal si ticho. 
Pak se postavil a  pět minut kázal evangelium. Pak za ním lidé 
přicházeli a říkali: „Děkujeme vám, velice nám to pomohlo.“ Já 
bych to nedokázal.

Stal jsem se křesťanem před více než osmadvaceti lety. Měl 
jsem z toho, co se stalo, velkou radost, a toužil jsem, aby všichni 
můj příklad následovali. Byl jsem křesťanem teprve několik dní, 
když jsem šel na večírek. Byl jsem odhodlán, že o tom každému 
řeknu. Viděl jsem jednu svou kamarádku tančit a rozhodl jsem 
se, že jako první krok jí vysvětlím, co potřebuje. Šel jsem k ní 
a řekl jsem: „Vypadáš opravdu hrozně. Moc potřebuješ Ježíše.“ 
Myslela si, že jsem se zbláznil. To nebyl moc efektivní způ-
sob, jak někomu říct dobrou zprávu. (Přesto se později zcela 
nezávisle na mých snahách stala křesťankou a dnes je to moje 
manželka!)
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Jestliže se chováme jako sloni v porcelánu, dříve nebo poz-
ději se setkáme s odmítnutím. Dokonce i když budeme o tomto 
tématu mluvit citlivě, můžeme se setkat se zraňující reakcí. 
Budeme mít tendenci vzdát to. Přinejmenším moje zkušenost 
taková byla. Po několika letech jsem překonal nebezpečí necit-
livosti a skončil v nebezpečí opačném, měl jsem strach. Bylo 
období (paradoxně během mých studií teologie), kdy jsem se 
bál říci nevěřícím i jen něco málo o Ježíši. Při jedné příležitosti 
jsme jeli se skupinou spolužáků ze semináře na misii do farnosti 
na předměstí Liverpoolu, abychom lidem říkali dobrou zprávu. 
Každý večer jsme večeřeli u jiných lidí z farnosti. Jednoho 
večera jsme byli s  přítelem Rupertem vysláni k manželům, kteří 
byli na okraji společenství (přesněji řečeno, manželka byla na 
okraji a manžel do společenství nechodil). V polovině hlavního 
jídla se mě manžel zeptal, z jakého důvodu jsme přijeli. Zhrozil 
jsem se, koktal jsem, váhal jsem, co říct, a vytáčel jsem se. Ale 
on se ptal znova a znova. Nakonec Rupert odpověděl přímo: 
„Přijeli jsme sem, abychom lidem říkali o Ježíši.“ Byl jsem tak 
v rozpacích, že bych se nejraději propadl do země! Došlo mi, 
jak moc mě ovládl strach. Nebyl jsem schopen Ježíšovo jméno 
ani vyslovit.

Od té doby jsem hledal způsob, jak obyčejní lidé jako já, bez při-
rozeného obdarování evangelisty, mohou beze strachu i necitlivého 
riskování sdílet svou víru s přáteli, příbuznými a spolupracovníky. 
Když jsem objevil Alfu, byl jsem nadšený. Jednoduchá defi nice 
Alfy zní: „Evangelizace pro obyčejné lidi.“ 

Podle průzkumu, který v devadesátých letech minulého sto-
letí provedla organizace Christian Research, poklesla průměrná 
nedělní návštěvnost shromáždění ve Velké Británii o jeden milion 
lidí. Převážná většina obyvatel Spojeného království nenavštěvuje 
žádný sbor a z těch, kdo do sborů chodí, tak mnozí činí jen o Váno-
cích nebo Velikonocích. V těsném závěsu za poklesem zájmu 
o křesťanskou víru následuje úpadek morálky. Předivo, ze kterého 
je utkána naše společnost, se rozpadá. V roce 1992, když jsem 
pracoval na prvním vydání této knihy, se ve Velké Británii každo-
denně rozvádělo nejméně 470 manželských párů, 170 dětí se rodilo 
náctiletým matkám a 500 dětí bylo zabito při uměle vyvolaných 
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potratech. Každých šest vteřin byl spáchán nějaký přestupek nebo 
zločin a každé dvě minuty násilné přepadení. Měli jsme sice 30 000 
nejrůznějších křesťanských duchovních, ale také více než 80 000 
registrovaných čarodějnic a věštců.1 Za posledních deset let se toho 
k lepšímu moc nezměnilo.

Současně se ale na celém území objevují výhonky nového života. 
Vznikají nové sbory, mnoho sborů prožívá růst, někdy postupný, 
někdy poměrně dramatický. V Desetiletí evangelizace vznikaly 
nové křesťanské iniciativy, které povstaly jako výsledek probuzení. 
Jedním z těchto nových výhonků jsou i kurzy Alfa. Všichni, kdo 
jsme do nich zapojeni, jsme pocítili zvláštní Boží požehnání, které 
je na ně vloženo.

Jsem si vědom toho, že musíme být opatrní, když říkáme, že je 
to Boží dílo. Znám příběh o muži, který přišel za kazatelem a řekl: 
„To bylo vynikající slovo!“ Kazatel velmi zbožně a pokorně odpo-
věděl: „To jsem nemluvil já, to hovořil Pán,“ na což člověk rea-
goval slovy: „Tak to zase nebylo až tak dobré!“ Když říkám, že 
věříme, že jsou kurzy Alfa Božím dílem, netvrdím přitom, že jsou 
dokonalé. Jsem si jistý, že jsou do značné míry poznamenávány 
lidskými chybami a slabostmi. Je zde rozsáhlý prostor ke zlepšení, 
a proto se snažíme pozorně naslouchat konstruktivní kritice. Stejně 
tak si nemyslíme, že jsou kurzy jedinou evangelizační metodou, 
které Bůh žehná. Takové uvažování je nám cizí. Nicméně vše 
nasvědčuje tomu, že jsou kurzy Alfa mimořádným Božím dílem, 
za což jsme hluboce vděční. 

Když Alfa zakusila první růst, napadlo mě: „Jak by mohlo něco, 
co vzniklo v centru Londýna, fungovat někde jinde?“ V součas-
nosti Alfa probíhá ve více než 160 zemích světa: v Zimbabwe, 
Keni, Norsku, Dánsku, Švédsku, Německu, Malajsii, Hongkongu, 
Austrálii, Novém Zélandu, Japonsku, Indii, Koreji, Spojených stá-
tech, Kanadě a v mnoha dalších.

Na konferenci v Zimbabwe jsem zjistil, že Alfa probíhá nejen 
mezi anglicky mluvícími bílými obyvateli Zimbabwe, ale také 
mezi domorodými obyvateli, kteří mluví jazykem shona. V Zim-
babwe žije něco přes 10 milionů lidí: asi 90 tisíc bělochů, ale 
přes 90 procent černé populace mluví jazykem shona. Během 
konference jsem se setkal s mužem jménem Edward Ngamuda. 
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Původně Alfu absolvoval v angličtině, ale pak si uvědomil, že 
by rád Alfu pořádal v jazyce shona. Manželé, kteří na Alfě přijali 
Krista, vlastnili farmu s 900 zaměstnanci. Pozvali ho, aby přišel 
a uspořádal Alfu pro jejich zaměstnance. Na první kurz přišlo 30 
lidí, na druhý 50. Ptal jsem se ho, zda ti lidé byli křesťané, než 
přišli na kurz. „Ne,“ odpověděl, „přišel muslim, šaman a poly-
gamní muž.“ Chtěl jsem vědět, jak se přihodilo, že přišel ten 
polygamní muž. Dozvěděl jsem se, že jeho první manželka přišla 
na první kurz a na druhý přivedla svého muže a jeho další dvě 
manželky! Edward mě ujišťoval, že Alfa v shona funguje lépe než 
v angličtině. V té chvíli jsem si začal uvědomovat, že kurz, který 
vznikl v Londýně, může fungovat i v dalších zemích a kulturách. 
Proč tomu tak je?

Podle mého mínění je důvodem to, že kurzy Alfa jsou založeny 
na šesti novozákonních principech. V první kapitole se chci těmito 
principy postupně zabývat.

Zvěstování evangelia2 je nejefektivnější 
skrze místní sbor

John Stott, Rector Emeritus of All Souls, Langham Place, autor 
mnoha knih, charakterizoval evangelizaci skrze místní sbor jako 
„nejběžnější, nejpřirozenější a nejproduktivnější metodu šíření 
evangelia v dnešní době“.3 Podobně v březnu 1998 v proslovu „Ad 
Limina“ k americkým biskupům potvrdil papež Jan Pavel II, že 
centrem nové evangelizace se nezbytně stane právě farnost. Jsou 
k tomu přinejmenším čtyři důvody:

Co vidíš, dostáváš
Misie a evangelizační tažení ve stylu Billyho Grahama byly Bohem 
velmi zřetelně používány. Slouží ke zviditelnění církve a stále jsou 
efektivním prostředkem přivádění lidí ke Kristu. V našem sboru 
často posíláme skupiny lidí na misii do vysokých škol a na další 
místa a oceňujeme hodnotu a ovoce tohoto způsobu zvěstování 
evangelia. Ale misie mnohem spíše ponese trvalé ovoce, pokud 
bude založena na neustále probíhajícím programu zvěstování 
evangelia místního sboru. Jeho velká výhoda spočívá v trvalosti 
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navázaných vztahů. Někdo může reagovat na výzvu na velké evan-
gelizační akci nebo na misii a bude odkázán na místní sbor. Když se 
pak lidé ve sboru setkají s prostředím, které je výrazně odlišné od 
přitažlivého prostředí místa, kde se s křesťanstvím setkali poprvé, 
mohou být zklamáni a následně do sboru přestanou chodit. To je 
jeden z důvodů, proč je tak obtížné navazovat na výsledky velkých 
evangelizací. Když se ale někdo seznámí s křesťanstvím v pro-
středí místního sboru, s konkrétním místem a lidmi, je mnohem 
pravděpodobnější, že zde zůstane. Na Alfě zjišťujeme, že u mnoha 
lidí pocit, že „někam patří“, přichází dříve, než že „věří“.

Alfa mobilizuje celou armádu evangelistů
V každém sboru jsou lidé, jejichž obdarování je možné využít při 
evangelizaci, tyto dary však často zůstanou nerozpoznány. Např. 
Gallupův výzkum zjistil, že pouhých 10 procent členů sborů 
v Americe je aktivně zapojeno do nějakého druhu osobní služby. 
Dalších 40 procent lidí vyjádřilo zájem nějakou službu mít, ale 
nevědělo, jak začít. Tato skupina je dosud neobjevený zlatý důl.

Na každém kurzu Alfa tvoří vedoucí a pomocníci přibližně jednu 
třetinu účastníků a každý z nich je zapojen do evangelizace. Takto 
jsou v současnosti zapojeny desítky tisíc lidí. Steve Morgan, ven-
kovský děkan v Mrthyr Tydfi l v jižním Walesu to vyjádřil takto:

Voláním srdcí minulých generací bylo, aby se evangelizace stala zápa-
sem obyčejných lidí. Ti měli hrůzu, když na evangelizaci jen pomysleli. 
Ještě nikdy se to v minulosti nestalo. Tady se „tvoří historie“. Po gene-
race byli lidé snadno navazující vztahy jediní, kteří zkoušeli evange-
lizovat. Dnes se do evangelizace může zapojit i stydlivá drobná starší 
dáma. Evangelizace nikdy nebyla tak dostupná pro všechny druhy 
osobností. Jakékoliv společenství může kdykoliv pro jakoukoliv sku-
pinu uspořádat Alfu. Jsme přesvědčeni, že právě za to se náš národ po 
generace modlil a přimlouval.

Alfa je založena na přátelství
Alfa používá novozákonní model zvěstování evangelia: Petr jej 
předal svému bratru Ondřejovi; Filip přivedl svého přítele Natana-
ele; žena se vrátila od studny do své vesnice a přivedla všechny 
vesničany; celník Matouš uspořádal hostinu a pozval na setkání 
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s Ježíšem své kolegy. Papež Pavel VI. řekl: „Je nemyslitelné, že 
by někdo mohl přijmout slovo, a odevzdat se království, aniž by se 
zároveň stal jeho svědkem a zvěstovatelem.“4

Model Alfy je takový, že lidé přicházejí ke Kristu a jsou napl-
něni Duchem. Uvědomí si podivuhodnost, důležitost a význam 
toho, co pro ně Bůh skrze Krista udělal, a chtějí o tom říci svým 
přátelům, příbuzným a spolupracovníkům. Většina z nich pravdě-
podobně nechodí do církve, ani nejsou křesťany. Někteří z nich se 
rozhodnou zúčastnit se kurzu a někteří z nich přijdou ke Kristu 
a budou naplněni Duchem. Také se nadchnou pro Ježíše a řeknou 
o něm svým přátelům, příbuzným a spolupracovníkům. Zjišťujeme, 
že tímto způsobem stále pronikáme do nových okruhů lidí, kteří do 
církve nechodí.

Více pokladen znamená více zákazníků
Jedna evangelizační kampaň může přinést velké požehnání, ale 
je omezená jak v čase, tak v prostoru. Pokud by každé místní 
společenství křesťanů na světě pravidelně průběžně pořádalo 
efektivní evangelizační program, každý měsíc by lidé přicházeli 
ke Kristu a přiváděli by své přátele a tito přátelé by pak přiváděli 
další přátele – představte si, jak rychle by byl svět získán pro 
Krista!

Michael Green, poradce ve věcech evangelizace pro arcibiskupy 
v Canterbury a Yorku, ve své knize Zvěstování evangelia skrze 
místní sbor (Evangelism through the Local Church) shrnul potřebu 
tohoto způsobu evangelizace následovně:

Ve všech obdobích, kdy křesťanství nejvíce prosperovalo, vycházelo 
zvěstování evangelia z místního sboru a mělo viditelný vliv na okolí. 
Nevěřím tomu, že by návrat Západu ke křesťanství mohl nastat bez 
obnovy místních sborů právě v celé oblasti evangelizace. Potřebu-
jeme promyšlenou, důvěryhodnou, aktuální prezentaci křesťanské 
víry slovem i skutkem, v přátelském, modlícím se, živém místním 
sboru, který má skutečný zájem o všechny vrstvy okolní společnosti... 
Takováto evangelizace, uskutečňovaná v rámci místního sboru a záro-
veň z něj vycházející, není pouze velmi potřebná, ale je také... velmi 
snadno uskutečnitelná. Pokud se budou místní sbory zapojovat do las-
kavého, vstřícného způsobu zvěstování evangelia svému okolí, ukáže 
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